



© Foto: kung_tomy/Shutterstock.com

*Internet (der Dinge): eines der vier Politikfelder des Kollegs
Internet (of Things): one of the four policy fields of the Centre*

Käte Hamburger Kolleg (KHK) Centre for Global Cooperation Research

Das Käte Hamburger Kolleg/Centre for Global Cooperation Research (KHK/GCR21) ist als zentrale wissenschaftliche Einrichtung eines von derzeit fünfzehn Forschungszentren der UDE. Als interdisziplinäres Zentrum für globale Kooperationsforschung wird es vom Bundesministerium für Bildung und Forschung (BMBF) im Rahmen der Förderinitiative „Freiraum für die Geisteswissenschaften“ nach erfolgreicher Evaluation im Jahr 2017 für weitere sechs Jahre (2018–2024) gefördert. Zentrales Element ist dabei das Fellowship-Programm, mit dem jährlich zehn internationale Gastwissenschaftler*innen mit ihren individuellen Forschungsprojekten für jeweils bis zu zwölf Monate an die UDE eingeladen werden.

The Käte Hamburger Kolleg/Centre for Global Cooperation Research (KHK/GCR21) is a central scientific institution and one of currently fifteen research centres of the UDE. As an interdisciplinary centre for global cooperation research, it is funded by the Federal Ministry of Education and Research (BMBF) for a further six years (2018–2024) within the funding initiative “Freiraum für die Geisteswissenschaften” (“Freedom for the Humanities”) following successful evaluation in 2017. The central element of this funding is the fellowship programme, which invites ten international guest researchers and their individual research projects to the UDE for up to 12 months each year.

Im Zentrum der Forschung am Kolleg steht die Kernaufgabe, die Möglichkeiten und Hindernisse für grenzüberschreitende Kooperation zu ergründen, Akteure, Strukturen und Mechanismen besser zu verstehen sowie Bedingungen- und Erfolgsfaktoren für funktionierende, nachhaltige, globale Steuerungsmodelle (Global Good Governance) zu identifizieren. In der ersten Förderphase des Kollegs (2012–2018) entwickelten Forscher*innen aus verschiedenen Fachrichtungen und allen Weltregionen die Umrisse einer zeitgemäßen Kooperationsforschung, um neue Wege globaler Politikgestaltung zur Krisenbewältigung und zum Schutz der globalen Gemeingüter aufzuzeigen. Das Forschungsprogramm des Kollegs nimmt in den ersten drei Jahren der aktuellen Förderphase (2018–2024) neben der Grundlagenforschung zu polyzentrischer Governance und Pfaden und Mechanismen globaler Kooperation auch konkrete Politikfelder wie Migration, Klima, Peacebuilding und Internet Governance in den Fokus.

Forschung

Der Forschungsstrang „Globale Kooperation und polyzentrische Governance“ beschäftigt sich mit der Frage, wie sich zunehmend komplexer gewordene Ordnungsstrukturen und regulative Prozesse globalen Regierens in ihrem fluiden, transsektoralen und dezentralen Charakter auf Formen globaler Kooperation auswirken. Fragen von Zeitlichkeit und Prozessen stehen im Mittelpunkt der Forschung zu „Pfaden und Mechanismen globaler Kooperation“, die zeigen soll, welche Arten von Prozessen im Zeitverlauf zum Gelingen/Scheitern von Kooperation beitragen, welche alternativen Pfade identifiziert werden können und welche Mechanismen globale Kooperation behindern oder fördern.

Die Relevanz beider Forschungsagenden sehen wir beispielsweise vor dem Hintergrund aktueller Entwicklungen im Global-Governance-System. Zum einen wird, gerade mit Blick auf die Rückzugsstrategien der USA, Brasiliens und einiger EU-Mitglieder aus Kooperationsregimen im Bereich Klima oder Migration eine Situation des Stillstands bzw. einer massiven

Introduction

Research at the Centre focuses on the core tasks of exploring the opportunities and obstacles with respect to cross-border cooperation, a better understanding of actors, structures and mechanisms, and identifying condition and success factors for functioning, sustainable, modes of global governance. In the first funding phase of the Centre (2012–2018), researchers from various disciplines and all regions of the world developed new approaches to modern cooperation research to identify new ways of global policy-making for crisis management and the protection of global common goods. In the first three years of the current funding phase (2018–2024), the research programme focuses not only on polycentric governance and pathways and mechanisms of global cooperation but also on concrete policy fields such as governance of migration, climate, peacebuilding and the Internet.

Research

The thematic field of “Global Cooperation and Polycentric Governance” deals with the question of how increasingly complex structures and regulatory processes of global governance, with their fluid, trans-sectoral and decentralised character, affect forms of global cooperation. Questions of temporality and processes are the focus of research on “Pathways and Mechanisms of Global Cooperation”, which aims to show which types of processes contribute to the success or failure of cooperation over time, which alternative paths can be identified, and which mechanisms hinder or promote global cooperation.

We see the relevance of both research agendas, for example, against the background of current developments in the global governance system. On the one hand, a situation of standstill or a massive crisis of multilateralism has been diagnosed, especially with regard to the withdrawal strategies of the USA, Brazil and some EU members concerning cooperation in fields such as climate or migration. Therefore, a special focus has been placed on researching new actors and controversial architectures in international migration governance. This is also



Ausgewählte Publikationen | Selected Publications

Boege, V., P. Rinck (2019): *The Local/International Interface in Peacebuilding: Experiences from Bougainville and Sierra Leone, International Peacekeeping*, 26 (2), 216–239.

Freistein, K., F. Gadinger (2019): *Populist stories of honest men and proud mothers: A visual narrative analysis, Review of International Studies (online first)*

Djelic, M.-L., S. Quack (2018): *Globalization and Business Regulation, Annual Review of Sociology* 44, 123–143.

Dellmuth, L. M., J.A. Scholte, J. Tallberg (2019): *Institutional sources of legitimacy for international organisations: Beyond procedure versus performance, Review of International Studies*: 1–20.

Heins, V.M., C. Unrau (2019): *Anti-immigrant movements and the self-poisoning of the civil sphere: The case of Germany. In: J.C. Alexander, T. Stack, F. Khosrokhavar (eds.): Breaching the Civil Order: Radicalism and the Civil Sphere. Cambridge, UK: Cambridge University Press*, 145–169.

Marchand, M., R. Ortega, A. Sletza (2019): *Globalising cities at the crossroads of migration: Puebla, Tijuana and Monterrey: Third World Quarterly*, 40 (3), 612–632.

Van Riemsdijk, M., M. Panizzon (2019): *Introduction to Special issue: migration governance in an era of large movements: a multi-level approach, in: Journal of ethnic and migration studies*, 45(8), 1225–1241.

Thiel, A., W. Blomquist, D.E. Garrick, Dustin (eds.) (2019): *Governing Complexity. Analyzing and Applying Polycentricity. Cambridge, UK: Cambridge University Press.*

Unrau, C. (2018): *Erfahrung und Engagement. Motive, Formen und Ziele der Globalisierungskritik. Bielefeld: Transcript.*

Werner, W., J. Nijman (2019): *Populism and International Law. Netherlands Yearbook of International Law*, 3–17.

Krise des Multilateralismus diagnostiziert. Daher lag ein besonderer Schwerpunkt auf der Forschung zu *Neuen Akteuren und umstrittenen Architekturen in der internationalen Migrations-Governance*, die Gegenstand eines Workshops und eines 2020 erscheinenden Special Issues ist. Beispielsweise wird hier das Potential neuerer Entwicklungen wie des Global Compact on Migration kritisch beleuchtet.

the subject of a workshop and a Special Issue to be published in 2020, which will, for example, critically examine the potential of recent developments such as the Global Compact for Migration.

At the same time, so-called “anti-globalisation” coalitions are paralysing the progress of global cooperation projects. Particularly pertinent here is the motif of inside vs. outside, which is used in right-wing populist narratives against migration and in favour of nationalist isolation. Several events and publications at the Centre in 2019 have focused on aspects of these anti-globalisation narratives, for example the visual appeal of right-wing populist election posters and the anti-immigration narrative of the Pegida movement.

Finally, the increasing ‘politicisation’ and pluralisation of actors with an interest in global processes increases the complexity of institutional and informal arrangements for global cooperation. This can be seen, for example, in the fields of Internet governance and in the current climate protests, in which new and established actors compete and cooperate. The Centre addressed both topics in events such as the Käte Hamburger Dialogue on *New coalitions of change for just & in-time climate protection?* with a focus on the role of the Fridays for Future movement, and a workshop on *Contested Power and Authority in Internet Governance*.

In this context, the phenomenon of polycentric governance raises pressing questions, for example with regard to effectiveness, democracy, accountability and justice. The research results are reflected in the current book project *(DIS)ORDER: Techniques, Power and Legitimacy in Polycentric Governing*, which, in addition to taking stock of current theoretical approaches in the field of polycentric governance, will work through a collaborative and interdisciplinary dialogue format. With a view to similar observations, a central research project of the Pathways and Mechanisms group is directed against deterministic and alarmist diagnoses. As the interdisciplinary book project *Imagining Pathways to Global Cooperation* shows, global cooperation is not a uniform system that functions or fails as a whole. Instead, there is a multitude of different processes that

Gleichzeitig lähmen auch sogenannte ‘Anti-Globalisierungs’-Koalitionen den Fortschritt globaler Kooperationsvorhaben. Besonders einschlägig ist hier das Motiv *Innen vs. Außen*, das in rechtspopulistischen Erzählungen gegen Migration und für nationalistische Abschottung in Anschlag gebracht wird. Globalisierungsfeindliche Narrative waren Schwerpunkt mehrerer Veranstaltungen und Publikationen, etwa über die visuelle Anziehungskraft rechtspopulistischer Wahlplakate und das Anti-Immigrationsnarrativ der Pegida-Bewegung.

Die zunehmende ‘Politisierung’ und Pluralisierung von Akteuren mit Interesse an globalen Prozessen schließlich erhöht die Komplexität der institutionellen und informellen Arrangements globaler Kooperation. Dies zeigt sich unter anderem in den Feldern Internet Governance und in den aktuellen Klimaprotesten, in denen neue und etablierte Akteure konkurrieren und kooperieren. Beiden Themen widmete das Kolleg sich in Veranstaltungen, wie etwa dem Käte Hamburger Dialogue *New coalitions of change for just & in-time climate protection?* mit einem Schwerpunkt auf der Rolle der *Fridays for Future* Bewegung sowie einem Workshop zum Thema *Contested Power and Authority in Internet Governance*.

In diesem Zusammenhang wirft das Phänomen ‘polyzentrische Governance’ drängende Fragen auf, etwa in Bezug auf Effektivität, Demokratie, Verantwortlichkeit und Gerechtigkeit. Die Forschungsergebnisse spiegeln sich dabei im laufenden Buchprojekt *(DIS)ORDER: Techniques, Power and Legitimacy in Polycentric Governing* wider, das sich neben einer Bestandsaufnahme gegenwärtiger theoretischer Zugänge im Bereich polyzentrischer Governance als wechselseitiges und disziplinübergreifendes Dialogformat versteht. Mit Blick auf ähnliche Beobachtungen richtet ein zentrales Forschungsvorhaben der Gruppe ‘Pfade und Mechanismen’ gegen deterministische und alarmistische Diagnosen. Wie das interdisziplinäre Buchprojekt *Imagining Pathways to Global Cooperation* zeigt, ist globale Kooperation kein einheitliches System, das als Gesamtes funktioniert oder scheitert. Vielmehr gibt es eine Vielzahl verschiedener, gleichzeitig ablaufender Prozesse, die als transnationale und globale



Geschäftsführer/Managing Director: Matthias Schuler

occur simultaneously and can be understood as transnational and global cooperation. These processes can generate new ideas, but they can also challenge existing paths of cooperation.

A decisive driving force of emerging cooperation projects are the imaginaries, as a collectivised and institutionalised form of creative imagination that can become action-leading, communicated through symbolic representations such as narratives, material artefacts or films. The actors in cooperation processes reflect not only on their goals, but also on ways and possible alternatives for their implementation. This kind of self-thematisation



© Foto: Bernhard Staehli/Shutterstock.com

*Klimawandel: eines der vier Politikfelder des Kollegs
Climate Change: one of the four policy fields of the Centre*

Kooperation verstanden werden können und neue Ideen hervorbringen, aber auch bestehende Kooperationspfade herausfordern können.

Eine entscheidende Triebkraft emergierender Kooperationsprojekte sind Imaginäre, als kollektivierte und institutionalisierte Form von kreativer Vorstellungskraft, die handlungsleitend werden können, kommuniziert durch symbolische Repräsentationen wie Narrative, materielle Artefakte oder Filme. Die Akteure in Kooperationsprozessen reflektieren dabei nicht nur ihre Ziele, sondern auch Wege und mögliche Alternativen zur Umsetzung. Diese Art der Selbstthematisierung im laufenden Prozess, die wir als Reflexivität verstehen, kann neue Wege eröffnen, etablierte Wege in Frage stellen und Wandel ermöglichen.

Kooperationen und Internationales

In der UDE ist das Kolleg ein zentraler Pfeiler des Profilschwerpunktes Wandel von

in the ongoing process, which we understand as reflexivity, can open up new paths, question established ways and enable change.

Cooperation and international projects

At the UDE, the Centre is a central pillar of the main research area on transformation of contemporary societies. In addition to its links to the Faculties of Social Sciences and Humanities, it works closely with the Institute for Development and Peace (INEF), the Interdisciplinary Centre for Integration and Migration Research (InZentIM) and the Institute for Advanced Study in the Humanities, Essen (KWI). Internationally, there are close working relationships, mostly resulting from fellowships at the Centre, with the School of Global Studies at the University of Gothenburg (Sweden), the University of Portsmouth (UK) and the Vrije Universiteit Amsterdam (Netherlands). Among the non-university cooperation partners are the

Gegenwartsgesellschaften und arbeitet neben den fachlichen Verbindungen in die Fakultäten für Gesellschafts- und Geisteswissenschaften themenspezifisch eng mit dem Institut für Entwicklung und Frieden (INEF), dem Interdisziplinären Zentrum für Migrations- und Integrationsforschung (InZentIM) und dem Kulturwissenschaftlichen Institut Essen (KWI) zusammen. International bestehen enge Arbeitsbeziehungen, die zumeist aus einem Fellowship am Kolleg entstanden sind, zur School of Global Studies an der Universität Göteborg (Schweden), der University of Portsmouth (UK) und zur Vrije Universiteit Amsterdam (Niederlande). Zu den außeruniversitären Kooperationspartnern zählen u.a. das Deutsche Institut für Entwicklungspolitik/ German Development Institute (DIE/GDI), das Institute for Environment and Human Security der United Nations University (UNU-EHS), die Stiftung Entwicklung und Frieden (sef.), aber auch bspw. die Volkshochschule Duisburg, das Landesarchiv NRW und das Kulturfestival Duisburger Akzente.

Transfer und Nachhaltigkeit

Zielsetzung insb. einiger der außeruniversitären Kooperationen ist es, die Forschungsarbeit und -ergebnisse einer breiteren, auch nichtwissenschaftlichen Öffentlichkeit und gleichermaßen auch politischen Akteur*innen und Entscheidungsträger*innen bekannt zu machen und in einen Austausch zu aktuellen Fragestellungen von hoher gesellschaftlicher Relevanz, wie bspw. zu Themen wie Migration und Klimawandel zu treten. Hierfür hat sich eigens das Format der Käte Hamburger Dialogues, begleitet von zweisprachigen Briefing-Papern, etabliert. Konsequenterweise verfolgt das Kolleg eine open-access-Politik für alle hauseigenen Publikationsreihen sowie die Inhalte des umfangreichen Webangebots. In den Global Cooperation Research Papers werden Fragestellungen wissenschaftlich behandelt, das Quarterly Magazine fungiert als Plattform für aktuelle Berichte und Einschätzungen des Expertennetzwerks zu den Forschungsthemen des Kollegs. Zukünftig sollen auch die wissenschaftlichen Arbeiten der (Gast-)Wissenschaftler*innen zunehmend open

German Development Institute (DIE/GDI), the Institute for Environment and Human Security of the United Nations University (UNU-EHS), the Development and Peace Foundation (sef.), and additionally, the Volkshochschule Duisburg, the Landesarchiv NRW and the cultural festival Duisburger Akzente.

Transfer and sustainability

The aim, especially of some of the non-university cooperation, is to make the research and results known to a broader, also non-academic public, and equally to political actors and decision-makers, and to enter into an exchange on current issues of high social relevance, including on topics like migration and climate change. The Käte Hamburger Dialogues format, accompanied by bilingual briefing papers, has been specially established for this purpose. The Centre consistently pursues an open-access policy for all in-house publication series as well as the content of its extensive website. The Global Cooperation Research Papers deal with scientific issues, the Quarterly Magazine serves as a platform for current reports and assessments by a network of experts on the research topics of the Centre. In the future, the academic

Wissenschaftler*innen | Researchers

Dr. Markus Böckenförde	Prof. Dr. Dirk Messner
Dr.-Ing. Katharina Borgmann	Prof. Dr. Andreas Niederberger
Prof. Dr. Barbara Buchenau	Prof. Dr. Dr. Nele Noesselt
Prof. Dr. Tobias Debiel	Prof. Dr. Sigrid Quack
Dr. Katja Freistein	Prof. Dr. Theresa Reinold
Dr. Frank Gadinger	Dr. Sophie Rosenbaum
Prof. Dr. Jens Martin Gurr	Prof. Dr. Stephan Scheel
Prof. Dr. Christof Hartmann	Dr. Christian Schepers
Prof. Dr. Volker M. Heins	Dr. Nina Schneider
Prof. Dr. Michael Kaeding	Prof. Dr. Jan Aart Scholte
Prof. Dr. Claus Leggewie	Prof. Karen Shire, Ph.D.
Dr. Philip Liste	Dr. Christine Unrau
Prof. Dr. Jens Loenhoff	Prof. Dr. Anja Weiß
Prof. Dr. Christoph Marx	Dr. Carmen Wunderlich



© Foto: Melih Cevdet Teksen/Shutterstock.com

Migration: eines der vier Politikfelder des Kollegs
Migration: one of the four policy fields of the Centre

access veröffentlicht und somit weltweit der interessierten Leserschaft zugänglich gemacht werden.

(Zukunfts-)Perspektiven

In den nächsten Jahren werden neben der Synthese der Forschungsergebnisse zu den Themenfeldern Globale Kooperation und polyzentrische Governance sowie Pfade und Mechanismen globaler Kooperation ab dem Jahr 2021 die Themenfelder „Kritik, Rechtfertigung und Legitimität globaler Kooperation“ sowie „Globale Kooperation und konkurrierende Weltordnungsvorstellungen“ in den Fokus rücken und parallel die Bearbeitung der vier Politikfelder in vergleichender Perspektive intensiviert. Zentral bleiben dabei der interdisziplinäre Forschungsansatz und die umfangreiche Beteiligung internationaler Gastwissenschaftler*innen. Zugleich wird eine noch breitere Einbindung

work of the (guest) researchers will be increasingly published as open-access and thus made available to interested readers worldwide.

Outlook

Over the next few years, in addition to the synthesis of research results on the topics of Global Cooperation and Polycentric Governance, and Pathways and Mechanisms of Global Cooperation from 2021 onwards, the thematic focus will be on Critique, Justification and Legitimacy of Global Cooperation, as well as Global Cooperation and Competing Conceptions of World Order. Simultaneously, the Centre will intensify the work on the four policy fields in a comparative perspective. The interdisciplinary research approach and the extensive participation of international guest researchers remain central to this process. At the same time, an even broader involvement of

von UDE-Wissenschaftler*innen in vielfältigen Projektzusammenhängen angestrebt, u.a. durch die jährliche Ausrichtung einer Annual Conference, um sichtbar zum Profil der Universität zu Themen von Nachhaltigkeit und gesellschaftlicher Verantwortung beizutragen.

UDE researchers in a variety of project contexts is being sought, including through the Annual Conference, in order to make a visible contribution to the university's profile on issues of sustainability and social responsibility.

Kontakt | Contact

Käte Hamburger Kolleg/
Centre for Global Cooperation Research

Wissenschaftliche Direktorin
Prof. Dr. Sigrid Quack

Geschäftsführer
Matthias Schuler
☎ +49 203 379-5251
@ schuler@gcr21.uni-due.de

Geschäftsstelle
Universität Duisburg-Essen
Käte Hamburger Kolleg/Centre for Global Cooperation Research
Schifferstraße 44
47059 Duisburg

☎ +49 203 379 5230
☎ +49 203 379 5276
@ info@gcr21.uni-due.de
🌐 www.gcr21.org

